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cancer
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中文摘要:

      目的 探讨Ⅰ期非小细胞肺癌(NSCLC)的CT形态学征象与ERCC1蛋白表达及患者预后的相关性。方法 收集133例具有完整胸部CT检查及手术病理结果的Ⅰ期NSCLC患者的资料,均具备

完整的3年总生存期(OS)及无病生存期(DFS)。采用半定量免疫组化法分析切除肿瘤标本的ERCC1蛋白表达情况。结果 Ⅰ期NSCLC术后ERCC1蛋白表达水平与患者3年DFS存在相关性(P=
0.004),与3年OS无相关(P>0.05),ERCC1蛋白水平呈高表达者术后预后较好;CT所见肺癌病灶边缘不光滑、毛刺征、胸膜凹陷征与ERCC1蛋白表达水平有相关性(P<0.05),ERCC1蛋白水平呈高

表达肿瘤出现边缘不光滑、毛刺征、胸膜凹陷征的比率较低。Logistic回归分析显示,病灶边缘不光滑及毛刺征与ERCC1蛋白表达水平具有相关性(P<0.05)。结论 Ⅰ期NSCLC术后ERCC1蛋
白水平呈高表达患者的预后较好;CT所见肿瘤边缘不光滑、短毛刺征与ERCC1蛋白表达呈显著负相关。

英文摘要:

      Objective To observe CT manifestations, expression of excision cross complementation group 1 (ERCC1) and correlation with prognosis of stage Ⅰ non-small cell lung cancer (NSCLC). Methods 
Totally 133 patients of stage Ⅰ NSCLC with complete three-year overall survival (OS) and disease-free survival (DFS) who underwent thoracic CT and pathology examination were included. The 
expression of ERCC1 for each tumor sample was evaluated by semi-quantitative immunohistochemical analysis. Results Statistical difference of three-year DFS was found (P=0.004), while no statistical 
difference of three-year OS was found (P>0.05) between high and low ERCC1 protein expression. Patients with high protein expression of ERCC1 had better prognosis. Tumors with unclear edge, short 
spiculation sign and pleural indentation were statistically significantly correlated with the expression levels of ERCC1 (P<0.05), being in accordance with the incidence of positive expression for ERCC1 
too. Tumors with unclear edge and short spiculation sign were significantly correlated with the expression of ERCC1 according to Logistic regression analysis (P<0.05). Conclusion Stage Ⅰ NSCLC 
patients with high ERCC1 expression have better survival compared to those with low ERCC1 expression. Tumors with unclear edge and short spiculation sign on CT may indicate strong potential 
invasion in stage Ⅰ NSCLC patients, while the low expression of ERCC1 may suggest shorter survival time.
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